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Sankcje za naruszenia

JAKIE SANKCJE GROŻĄ ZA NARUSZENIE USTAWOWYCH OBOWIĄZKÓW
ZWIĄZANYCH Z KONTROLAMI? 

 

Osoba, która dokonuje kontroli okresowych bez odpowiednich uprawnień lub prawa
wykonywania samodzielnej  funkcji  technicznej  w budownictwie poświadczonego
aktualnym  zaświadczeniem  o  przynależności  do  izby  samorządu  zawodowego,
naraża się na poniesienie odpowiedzialności karnej za swoje działania, tzn. podlega
grzywnie, karze ograniczenia wolności albo pozbawienia wolności do roku.

 

 

W  ramach  odpowiedzialności  karnej  karze  grzywny  także  podlega  ten,  kto
wykonując  czynności  kontrolne,  nie  spełnia  obowiązku  przesłania  protokołu,  o
którym mowa w art. 70 ust. 2 (zob. 93 pkt 9a ustawy - Prawo budowlane).

 

 

Ponadto osoby wykonujące samodzielne funkcje techniczne w budownictwie, które:

–dopuściły się występków lub wykroczeń, określonych ustawą;

–zostały ukarane w związku z wykonywaniem samodzielnych funkcji technicznych w
budownictwie;

–wskutek  rażących  błędów  lub  zaniedbań,  spowodowały  zagrożenie  życia  lub
zdrowia  ludzi,  bezpieczeństwa  mienia  lub  środowiska  albo  znaczne  szkody
materialne;

–nie spełniają lub spełniają niedbale swoje obowiązki, podlegają odpowiedzialności
zawodowej  w  budownictwie.  Postępowanie  w  sprawie  odpowiedzialności
zawodowej w budownictwie wszczyna się na wniosek organu nadzoru budowlanego,
właściwego dla miejsca popełnienia czynu lub stwierdzającego popełnienie czynu,
złożony po przeprowadzeniu postępowania wyjaśniającego (zob.  art.  97 ust.  1 
ustawy  -  Prawo budowlane).  Zgodnie  z  art.  98  ustawy  -  Prawo budowlane  w
sprawach  odpowiedzialności  zawodowej  w  budownictwie  orzekają  organy



samorządu  zawodowego.

 

 

Sankcjom wskazanym w przepisach  karnych  ustawy -  Prawo budowlane  mogą
podlegać również właściciele i zarządcy obiektu budowlanego, na których zostały
nałożone obowiązki w zakresie przeprowadzania okresowych kontroli. Zgodnie z
dodanym ustawą z dnia 10 maja 2007 r. o zmianie ustawy – Prawo budowlane oraz
niektórych  innych  ustaw  (Dz.  U.  Nr  99,  poz.  665)  art.  91a,  kto  nie  spełnia,
określonego w art. 61, obowiązku utrzymania obiektu budowlanego w należytym
stanie technicznym (nie zapewnia wykonania okresowej kontroli), użytkuje obiekt w
sposób  niezgodny  z  przepisami  lub  nie  zapewnia  bezpieczeństwa  użytkowania
obiektu budowlanego, podlega grzywnie nie mniejszej niż 100 stawek dziennych,
karze ograniczenia wolności albo pozbawienia wolności do roku.

 

 

Z kolei karze aresztu albo karze ograniczenia wolności, albo karze grzywny podlega
ten,  kto  nie  spełnia,  określonego  w  art.  70  ust.  1,  obowiązku  usunięcia
stwierdzonych  uszkodzeń  lub  uzupełnienia  braków,  mogących  spowodować
niebezpieczeństwo dla ludzi lub mienia bądź zagrożenie środowiska (zob. art. 92
ust. 1 pkt 2 ustawy – Prawo budowlane. Natomiast zgodnie z art. 93 pkt 8 ustawy -
Prawo budowlane, kto nie spełnia obowiązku, o którym mowa w art. 62 ust. 1, czyli
nie zapewnia poddania obiektu okresowym kontrolom podlega karze grzywny.

 

 

Orzekanie  w  sprawach  o  czyny,  określone  w  art.  92  i  art.  93,  następuje  na
podstawie przepisów Kodeksu postępowania w sprawach o wykroczenia.

 

 

CO  JEST  PODSTAWĄ  WYKONYWANIA  SAMODZIELNEJ  FUNKCJI
TECHNICZNEJ  W  BUDOWNICTWIE?

 

Zgodnie z art. 12 ust. 1 pkt 5 ustawy – Prawo budowlane za samodzielną funkcję
techniczną  w  budownictwie  uważa  się  działalność  związaną  z  koniecznością



fachowej  oceny zjawisk technicznych lub samodzielnego rozwiązania  zagadnień
architektonicznych  i  technicznych  oraz  techniczno-organizacyjnych,  a  w
szczególności działalność obejmującą sprawowanie kontroli technicznej utrzymania
obiektów budowlanych.

 

 

Samodzielne funkcje techniczne w budownictwie, określone w ust. 1 pkt 1-5, mogą
wykonywać wyłącznie osoby posiadające odpowiednie wykształcenie techniczne i
praktykę zawodową, dostosowane do rodzaju, stopnia skomplikowania działalności i
innych wymagań związanych z wykonywaną funkcją, stwierdzone decyzją, zwaną 
uprawnieniami budowlanymi, wydaną przez organ samorządu zawodowego (zob.
art. 12 ust. 2 ustawy – Prawo budowlane).

 

 

Podstawę do wykonywania samodzielnych funkcji  technicznych w budownictwie
stanowi  wpis,  w  drodze  decyzji,  do  centralnego  rejestru  prowadzonego  przez
Głównego  Inspektora  Nadzoru  Budowlanego,  oraz  -  zgodnie  z  odrębnymi
przepisami  -  wpis  na  listę  członków  właściwej  izby  samorządu  zawodowego,
potwierdzony  zaświadczeniem  wydanym  przez  tę  izbę,  z  określonym  w  nim
terminem ważności  (zob.  art.  12  ust.  7  ustawy  –  Prawo  budowlane).


